SCRISOARE DESCHISĂ
CĂTRE PREŞEDINTELE REPUBLICII MOLDOVA,

PARLAMENTUL, GUVERNUL ŞI MISIUNILE INTERNAŢIONALE DIN MOLDOVA

DIN PARTEA OAMENILOR DE ŞTIINŢĂ ŞI A REPREZENTANŢILOR SOCIETĂŢII CIVILEб PREOCUPAŢI DE PROBLEMELE ECOLOGICE ALE FLUVIULUI NISTRU

Din numele comunităţii ştiinţifice şi organizaţiilor neguvernamentale, ce activează în domeniul ecologiei, fiind îngrijoraţi de consecinţele posibile ale construcţiei Centralei hidroelectrice de acumulare prin pompare Novodnestrovsk (CHEAP) asupra ecosistemului fluviului Nistru, ne adresăm către Dumneavoastră  cu  rugămintea de a apela către conducerea Ucrainei pentru  a stopa construcţia nodului hidroelectric pînă la efectuarea unei expertize ecologice complexe internaţionale şi realizarea unor acţiuni de minimalizare a impactului prin stabilirea unui regim de exploatare verificat ştiinţific.  
Fluviul Nistru - principala arteră acvatică a Republicii Moldova, are un rol vital în aprovizionarea populaţiei cu apă potabilă, asigurarea necesităţilor agriculturii, industriei şi, în general,  în dezvoltarea durabilă a ţării.  Concomitent, fluviul Nistru prezintă sursa principală de aprovizionare cu apă potabilă a unor localităţi ale Ucrainei, inclusiv a regiunii Odesa, sursa ce determină  existenţa unor zone umede de importanţă  internaţională, precum şi starea  ecosistemului Mării Negre.

În rezultatul funcţionării nodurilor hidrotehnice existente (Novodnestrovsk,  Naslavcea,  Dubăsari) starea ecologică a fl.Nistru în ultimele decenii s-a înrăutăţit considerabil. S-a dereglat regimul hidrologic, hidrochimic şi hidrobiologic prin fluctuaţii diurne bruşte ale nivelului apei, modificarea regimului termic, poluarea secundară, micşorarea capacităţii de autoepurare a fluviului, dezvoltarea abundentă a plantelor acvatice, dispariţia şi înlocuirea speciilor valoroase de peşti  cu cele depreciate. Este alarmant faptul că în segmentul Naslavcea-Otaci nivelul apei,  deseori, scade pînă la  dezgolirea fundului fl.Nistru. Aici este grav afectată şi starea ecologică a apelor subterane.
Construcţia CHEAP între Novodnestrovsk şi Naslavcea prevede amenajarea unui lac betonat de acumulare pe malul drept al fluviului cu o suprafaţă de cca 2 km2 şi un volum de 40 mln m3,  „îndreptarea”  albiei fluviului pe malul stîng, însoţită de lărgirea acesteia de cel puţin patru ori, de facto, are loc construcţia unui alt lac de acumulare. Aici va fi instalat şi  cel mai mare generator de energie electrică din lume. Astfel, lucrările de construcţie şi, eventual, darea în exploatare a acestor complexe hidrotehnice vor prejudicia şi mai mult starea ecologică a fl.Nistru, întregului  său bazin hidrografic  şi realizarea Strategiei naţionale cu privire la aprovizionarea populaţiei cu apă potabilă şi sisteme de canalizare a Republicii Moldova va deveni imposibilă.

Este regretabil că autorităţile ucrainene n-au coordonat activităţile desfăşurate în cadrul acestor proiecte de construcţie cu Republica Moldova, cu toate că atât Republica Moldova (în a.1994), cât şi Ucraina (în a.1999) au ratificat Convenţia privind evaluarea impactului asupra mediului în context transfrontier (Espoo) care prevede informarea prealabilă a părţii influenţate de către partea care este sursă a impactului.

În această ordine de idei, participanţii mesei rotunde Impactul construcţiei complexului hidrotehnic Dnestrovsk (Ucraina) asupra stării ecologice a fl.Nistru,  consideră  necesar de a efectua în mod urgent următoarele acţiuni:

· de a utiliza toate pîrghiile diplomatice pentru a insista asupra respectării de către Ucraina a Convenţiei Espoo şi de a prezenta Republicii Moldova toate materialele  ce ţin de evaluarea impactului construcţiei CHEAP Novodnestrovsk asupra Nistrului Medial şi Inferior;

· de a propune Băncii Mondiale amînarea deciziei cu privire la acordarea creditului pentru construcţia CHEAP Novodnestrovsk şi insistarea asupra faptului ca finanţarea să fie efectuată doar în cazul prevederii de către partea ucraineană a unor acţiuni concrete  de stabilizare a regimului hidrologic în favoarea ecosistemelor şi  acordarea compensaţiilor de lungă durată în scopul minimalizării impactului ecologic, economic şi social asupra Republicii Moldova; aceste compensaţii trebuie să fie ştiinţific fundamentate.

În acelaşi timp, solicită:

· crearea unei comisii bilaterale cu participarea savanţilor, reprezentanţilor societăţilor civile, cît şi experţilor independenţi din Banca Mondială, Uniunea Europeană, SUA etc.,  care va efectua expertiza ştiinţifică şi va propune măsuri de optimizare a regimului de exploatare a CHEAP Novodnestrovsk în concordanţă cu necesităţile ecosistemelor Nistrului Medial, Inferior şi a deltei Nistrului;

· urgentarea  adoptări acordului bilateral  între Republicii Moldova şi Ucraina privind colaborarea în domeniul protecţiei şi valorificării durabile a bazinului hidrografic fl.Nistru, luând în consideraţie proiectul elaborat sub egida OSCE şi a Comisiei Economice Europene a ONU;

· stabilirea unui program de cooperare ştiinţifică moldo-ucraineană pentru analiza şi elaborarea căilor de soluţionare a problemelor stringente din bazinul fl. Nistru;

· asigurarea transparenţei informaţionale privitor la starea ecologică a fluviului Nistru şi modalităţile de exploatare a resurselor acvatice ale acestuia.
Având în vedere importanţa deosebită a fl.Nistru pentru Republica Moldova şi Ucraina, propunem parlamentelor ambelor ţări riverane de a institui Ziua Nistrului, care va permite informarea şi  implicarea tuturor factorilor de decizie, societăţii civile şi a întregii populaţii în  luarea deciziilor. 
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Membri titulari ai Academiei de Ştiinţe a Moldovei
Cercetători ştiinţifici
Reprezentanţi ai Ministerelor
Reprezentanţi ai organizaţiilor non-guvernamentale

ОТКРЫТОЕ ПИСЬМО 

ПРЕЗИДЕНТУ, ПАРЛАМЕНТУ И ПРАВИТЕЛЬСТВУ РЕСПУБЛИКИ МОЛДОВА 

И МИССИЯМ МЕЖДУНАРОДНЫХ ОРГАНИЗАЦИЙ 

ОТ УЧЕНЫХ И ПРЕДСТАВИТЕЛЕЙ НЕПРАВИТЕЛЬСТВЕННЫХ ОРГАНИЗАЦИЙ, ОЗАБОЧЕННЫХ ЭКОЛОГИЧЕСКИМИ ПРОБЛЕМАМИ РЕКИ ДНЕСТР 

От имени научного сообщества и неправительственных организаций, действующих в сфере окружающей среды, озабоченных потенциальным негативным воздействием строительства Новоднестровской гидроаккумуляционной станции (ГАЭС) на экосистемы реки Днестр, мы обращаемся к вам с призывом обеспечить ясные и взвешенные меры по улучшению сложившейся экологической ситуации. Мы предлагаем призвать правительственные структуры Украины к приостановке строительства указанного объекта до тех пор, пока не будет осуществлена международная оценка его воздействия на окружающую среду и не будут предприняты меры по минимизации отрицательного влияния и установлена научно-обоснованная система эксплуатации. 
Река Днестр – главная водная артерия Республики Молдова - играет ключевую роль в качестве источника питьевой воды, она важна для обеспечения водой промышленности и сельского хозяйства, а также для устойчивого развития страны. Днестр служит источником питьевого водоснабжения и украинских городов и сел, включая Одесскую область. Кроме того, эта река обеспечивает функционирование водно-болотных угодий международного значения и экосистем Черного моря. 

Работа Днестровской ГЭС 1, ГЭС 2 и Дубоссарской ГЭС уже привела к пагубным последствиям для реки в целом. Нарушены гидрологический, гидрохимический и гидробиологические режимы реки. Наблюдаются резкие перепады уровня воды в течение суток, изменение термического режима,  усиление процессов вторичного загрязнения за счет полураспада интенсивно развивающихся макрофитов, исчезновение многих промыслово-ценных видов рыб или вытеснение их малоценными сорными видами, снижение способности реки к самоочищению.  Недопустимым является тот факт, что на участке Наславча-Атаки происходит такое понижение уровня воды, что оголяется дно реки. Здесь же прослеживаются серьезные негативные последствия  для уровня и качества подземных вод . 

Строящаяся ГАЭС предусматривает сооружение на правом берегу Днестра водоема, ложе которого будет забетонировано, его площадь составит  около 2 км2, объем около 40 млн.м3. Левый берег Днестра «выравнивают», расширяя русло в 4 раза, таким образом, создается еще одно водохранилище. Вода будет циркулировать между этими двумя водоемами в режиме «закачка-сброс» через семь подземных трубопроводов диаметром в 7,5 м. Здесь будет установлен самый мощный в мире генератор. Считаем, что последствия этой стройки и эксплуатация этих сооружений для среднего и нижнего участков Днестра будет катастрофичной. В данном случае реализация Национальной стратегии по обеспечению населения Молдовы питьевой водой будет проблематичной. 
Печально, что украинские власти не обеспечили своевременную координацию строительной деятельности с властями Республики Молдова, хотя оба государства – Молдова с 1994 года, а Украина – с 1999 года, являются сторонами Конвенции ЕЭК ООН об оценке влияния на окружающую среду в трансграничном контексте (Эспоо, 1991). Эта конвенция устанавливает обязательства Сторон обеспечить проведение оценки воздействия на окружающую среду на самых ранних этапах планирования. Конвенция также устанавливает общее требование Сторон уведомлять и консультироваться в отношении всех крупных проектов, которые могут оказать существенное неблагоприятное трансграничное воздействие на окружающую среду. 

В этой связи участники круглого стола «Влияние строительства гидроэлектрокомплекса Новоднестровской ГАЭС на экологическое состояние реки Днестр», считают важным предпринять следующие действия:

· Использовать все возможные дипломатические усилия и настоять на выполнении Украинской Стороной обязательств согласно Конвенции Эспоо по предоставлению Республике Молдова всех необходимых документов для оценки потенциального воздействия Новоднестровской ГАЭС на среднее и нижнее течение Днестра;

· Предложить Всемирному банку отложить принятие решения о предоставлении кредита для реализации строительства до того, как Украина выполнит обязательства согласно Конвенции Эспоо, и будут предприняты конкретные действия по стабилизации гидрологического режима и согласованы компенсаторные меры, основанные на научном подходе,  по минимизации экологического, экономического и социального воздействия в отношении Молдовы. 
Мы также призываем  к:
· созданию двусторонней комиссии с участием ученых, представителей неправительственных организаций, независимых экспертов Всемирного банка, Европейского Союза, США и др., для осуществления независимой оценки воздействия ГАЭС на окружающую среду и выработки мер, направленных на оптимизацию режима эксплуатации ГАЭС в соответствии с потребностями Среднего и Нижнего Днестра и его дельты;

· ускорению заключения двустороннего Соглашения между Республикой Молдова и Украиной по сотрудничеству в сфере сохранения и устойчивого использования гидрографического бассейна Днестра, взяв во внимание документ, разработанный в рамках проекта «Днестр-2» под эгидой ОБСЕ и ЕЭК ООН; 

· учреждению долговременной программы научного сотрудничества, направленной на анализ и разработку мер по разрешению острых проблем днестровского бассейна
· обеспечению информационной прозрачности в отношении экологического состояния бассейна реки Днестр и устойчивого использования его ресурсов. 

Принимая во внимание важную роль реки Днестр как для Молдовы, так и для Украины, мы предлагаем парламентам обеих стран провозгласить ежегодный Международный День Днестра 11 июля, когда все заинтересованные лица, включая тех, кто принимает решения, гражданское общество и все население будут иметь возможность лучше ознакомиться с проблемами реки и участвовать в обсуждении принимаемых решений, связанных с ней.  

 5 марта 2007 года

Действительные члены Академии наук Молдовы,
Научные сотрудники,
Представители министерств и ведомств,

Представители неправительственных организаций 
. 
OPEN LETTER 

TO THE PRESIDENT, PARLIAMENT AND GOVERNMENT OF THE REPUBLIC OF MOLDOVA AND MISSIONS OF INTERNATIONAL ORGANIZATIONS 

FROM SCIENTISTS AND REPRESENTATIVES OF NON-GOVERNMENTAL ORGANIZATIONS CONCERNED WITH ENVIRONMENTAL PROBLEMS OF THE DNIESTER RIVER 

On behalf of the scientific community and non-governmental organizations active in environmental issues and who are concerned with the potential consequences of the construction of the Dniester Hydro Pumped Storage Station (HPSS) on the ecosystems of the Dniester River, we are writing to you to help chart a clear and determined course for improving the current ecological situation. We therefore, ask you to urge the governing bodies of Ukraine to halt construction on the above mentioned project, until a thorough international environmental impact assessment has occurred and measures are undertaken to minimize the impact and a scientifically verified system of exploitation is established. 
The Dniester River – is the main aquatic artery for the Republic of Moldova, plays a vital role in supplying the population with drinking water, is very important in covering agricultural and industrial needs and ensures sustainable development for the country.  At the same time, The Dniester River is the main source of drinking water for some communities in Ukraine, including the Odessa region, and contributes to the maintenance of internationally important wetlands and Black Sea ecosystems. 

As a result of the three hydro-technical power stations (Novodnestrovsk, Naslavcea and Dubăsari) the ecological state of the Dniester River during the last decades has significantly worsened.  The sudden diurnal fluctuations of water level, modifications of thermic regimes, secondary pollution, decrease in the capacity of auto-purification of the river, abundant development of aquatic plants, extinction of valuable fish species and their replacement with depreciated ones has led to the imbalance of the hydrological, hydrochemical and hydrobiological regimes. These events have also greatly impacted the ecological status of ground waters. 

The HPSS Project envisions the construction of a concrete lake on the right bank of the river between Novodnestrovsk and Naslavcea with a total area of  2 km2 and a volume of 40 mln m3, as well as „straightening” and widening the left bank of the river by 400 percent, inevitably forming a new accumulation lake. In this location the largest electric generators in the world will reside.   Construction work and exploitation of the hydrotechnical facilities will worsen the current ecological state of the Dniester River along its whole downstream hydrographic basin. This will make it difficult to implement the National Strategy on provision of drinking water, ensuring the functioning of sewage systems in Moldova, and preservation of water-related ecosystems.

Regretfully, the Ukrainian authorities did not coordinate the construction activities related to this project with the authorities in the Republic of Moldova, even though both the Republic of Moldova (during 1994) and Ukraine (during 1999) have ratified the Convention on Environmental Impact Assessment in a Transboundary Context (Espoo, 1991). This convention sets out the obligations of Parties to assess the environmental impact of certain activities at an early stage of planning. The convention also lays down the general obligation of States to notify and consult each other on all major projects under consideration that are likely to have a significant adverse environmental impact across borders.  

Given the magnitude of the threat, participants at the public hearings on „The impact of Hydropower Pumped Storage Station on the Dniester River”, consider it important to undertake the following actions:

· Use all the diplomatic efforts and insist on the Ukrainian Party complying with the Espoo Convention by delivering all the related documents for environmental impact assessment of HPSP Novodnestrovsk on Medial and Inferior Dniester River stream to the Republic of Moldova;

· Propose to the World Bank postponing loan provision for project realization, until the obligations of Ukraine in accordance with the Espoo Convention are realized, under which to undertake concrete actions for the stabilization of hydrological regime and provision of the long-term compensations for minimizing ecological, economic and social impact on the Moldovan side, these compensations being well founded from the scientific point of view. 

We also extend our request for:

· Creating a bilateral commission with the participation of scientists, representatives of NGOs and independent experts of the World Bank, European Union, USA, etc, for undertaking an independent environmental impact assessment and propose the measures for the optimization of exploitation regime of HPSS according to the needs of the Medial and Inferior Dniester River and its Delta;

· Urging  the adoption of the bilateral Agreement between the Republic of Moldova and Ukraine on the collaboration on protection and sustainable use of the Dniester hydrographic basin, taking into consideration the draft elaborated under the OSCE and UN European Economic Commission “Dniester-2” Project; 

· Establish a scientific Moldo-Ukrainian long-term cooperation program for analysis and elaboration of ways to solve the most stringent problems of the Dniester River basin ;

· Ensure information transparency on the ecological status of the Dniester River and sustainable use of its resources. 

Taking into consideration the significant role of the Dniester River for both Moldova and Ukraine, we propose to the parliaments of both countries the proclamation of yearly International Dniester River Day on 11 of July, when the stakeholders at all levels, including decision makers, civil society and all the population could be involved in public awareness raising and decision making on issues related to the Dniester River. 

 5 March 2007

Titular members of the Academy of Sciences of Moldova ….

Scientific Researchers…

Reprezentatives of the Ministries …

Reprezentatives of non-guvernmental organizations
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